
Dissabte
11.01.2025
Any XXVII / Núm 9.456

Every day, all your Andorran news in 
English released with El Periòdic
Every day, all your Andorran news in 
English released with El Periòdic

La llei d’Immigració 
dispara la demanda de 
cursos d’aprenentatge

sense places Pàgina 3

El president de la Plataforma per la llengua destaca la relació «causa-efecte»

coNsell geNerAl

«S’hauria de revolucionar l’educació per 
una ciutadania millor formada» Pàgines 10 i 11

Karina Gibert
catedràtIca I dIrectora deL centre de recerca IdeaI-UPc

el consell General s’il·lumina amb l’art de pierre Igon

una mostra del talent francès Pàgina 12

Ubach tendeix 
la mà als 
treballadors de 
l’entitat i exigeix 
suport jurídic

activat l’avís 
groc per fortes 
ràfegues de 
vent aquest 
dissabte

cooPaLSa Pàgina 6 i 7

meteoroLogIa Pàgines 8

Detingut un home 
amb 42 ampolles 
d’alcohol després 
d’una persecució 
temerària

SUcceSSoS Pàgina 8

els tricolor 
clouen la 
primera volta 
amb desfeta i 
fora del play-off

PrImera rfef Pàgina 18

3 0
arenteIro fc andorra



Publicitat Dissabte, 11 de gener del 20252

REN
DIBI
LITAT

Carteres
automatitzades

Pista Verda
Risc baix

Pista Debutant
Risc molt baix

Pista Blava
Risc mitjà-baix

Pista Vermella
Risc mitjà

Pista Negra
Risc alt

Fora Pista
Risc molt alt

Rendibilitats any 2024 per perfil de risc

3,2% 8,9% 14,3% 17,8% 14,0%2,3%

Menys comissions, més rendibilitat
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F el núm. de Registre Societats Mercantils 5008. 
i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. La rendibilitat de les carteres Debutants i Fora Pista correspon al període des del 15/04/2024 fins al 31/12/2024.
Els rendiments passats no constitueixen un indicador fidedigne de resultats futurs. La comissió de gestió del 0,30 % i de custòdia anual del 0,20n% es cobraran trimestralment. Per a més informació, contacta amb 
hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/es/


3
Dissabte, 11 de gener del 2025

La Plataforma per la Llengua 
va reafirmar que l’elevat nom-
bre de sol·licituds per accedir a 
un dels 43 cursos que ofereix el 
Govern per aprendre català res-
pon a l’exigència establerta per 
la llei d’immigració. En aquest 
context, el president de la Pla-
taforma Andorrana per la Llen-
gua, Marc Vila, va subratllar que 
«hi ha una relació de causa-efec-
te» que explica aquest augment 
de la demanda.

El president de la Plataforma ha destacat una relació «causa-efecte» en l’augment de la demanda
Arxiu

El president va aprofitar l’oportunitat per remarcar que «és essencial que un país o un estat defensi amb tots els mitjans legals la seva llengua nacional». 

ElEna HErnándEz Molina
EscalDEs-EngorDany

«Contràriament al que mol-
ta gent pensava, aplicar mesu-
res a través de la llei contribu-
eix al seu èxit», va destacar Vila 
a aquest mitjà de comunicació, 
fent referència a l’aplicació de 
la llei del Català. 

Així mateix, el president va 
aprofitar l’oportunitat per re-
marcar que «és essencial que un 
país o un estat defensi amb tots 
els mitjans legals la seva llen-
gua nacional».

D’altra banda, Vila va insistir 
en la importància de destinar 
els recursos necessaris per ga-

de Ministres —moment en què 
es van esgotar les places dels 
cursos presencials— que «a més 
d’aquests, hi ha disponibles 
cursos telemàtics perquè nin-
gú quedi exclòs». D’aquesta ma-
nera, el Govern anima les perso-
nes interessades a aprofitar les 
eines disponibles per adquirir 
competències en català. 

Val a dir que Vila es va sumar 
a les valoracions positives ex-
pressades pel Govern en relació 
a l’esgotament de les places dis-
ponibles. «Estem satisfets que 
la llei estigui arrelant a la soci-
etat i que cada cop hi hagi més 
conscienciació sobre la neces-
sitat d’aprendre la llengua», va 
afirmar el president de la Plata-
forma.

Finalment, Vila va subratllar 
que la Plataforma està alerta 
per detectar possibles situaci-
ons que requereixin la seva aju-
da o orientació pel que fa a la 
llengua o al seu aprenentatge. .

Vila vincula l’allau de matrícules als 
cursos a causa del tràmit burocràtic

Requisits de la llei d’immigRació

Plataforma andorrana per la llengua
tema del dia

rantir una atenció adequada a 
les persones que han sol·licitat 
accés als cursos. En aquest sen-
tit, «parlarem amb el Govern i 
amb l’Assemblea de Política Lin-
güística per assegurar que es po-
sin a disposició tots els recur-
sos imprescindibles, de manera 
que ningú se senti desatès en as-
pectes tan rellevants com la nos-
tra llengua», va afirmar el presi-
dent de la plataforma.

Cal recordar que el ministre 
portaveu, Guillem Casal, va in-
formar durant la darrera roda 
de premsa posterior al Consell 

Marc Vila

«És essencial que un país o 
un estat defensi amb tots els 
mitjans legals la seva llengua 
nacional»

«Estem satisfets que la llei 
estigui arrelant a la societat 
i que cada cop hi hagi més 
conscienciació per la llengua»

PrEsiDEnt DE la Plataforma 
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Actualment, és inevita·
ble reflexionar sobre la 
fotografia, nascuda al 
segle XIX com una eina 
per documentar la reali·
tat amb precisió, i el can·
vi que ha experimentat 
aquesta la qual es tras·
llada a una transforma·
ció profunda en la ma·
nera com és percebuda i 
utilitzada en la transmis·
sió d’informació. Si en els 
seus inicis era concebu·
da com un suport visual 
que complementava i il·
lustrava els textos infor·
matius, avui, en l’era di·
gital, ha esdevingut un 
element central que so·
vint desplaça el protago·
nisme del contingut es·

La recent allau de ma·
trícules als cursos de ca·
talà a Andorra, motiva·
da per les exigències de 
la llei d’immigració, po·
sa en relleu un debat 
profund sobre la mane·
ra com s’aborda la pro·
moció i preservació de 

L’idioma del Principat: 
dignificació o tràmit burocràtic?

La finestra

Oberta

editoriaL

laura

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

la llengua oficial. Les da·
des proporcionades per 
la Plataforma per la Llen·
gua evidencien que l’in·
terès per aprendre cata·
là no neix, en molts ca·
sos, d’una motivació 
pròpia sinó d’una obliga·
ció legal per complir re·

de dignificar el català. 
Aquest enfocament no 
només pot ser percebut 
com una barrera buro·
cràtica pels nouvinguts, 
sinó que també dilueix la 
importància de l’idioma, 
convertint·lo en un sim·
ple requisit tècnic. 

gómez

preservació de la memò·
ria col·lectiva, sinó tam·
bé pel tractament que 
de les imatges reben, les 
quals solen ocupen un 
lloc central, però justa·
ment la del passat mes de 
desembre em va portar a 
la reflexió d’avui. Un ac·
te d’aquesta magnitud, 
que connecta amb segles 
d’història, corre el risc de 
veure’s diluït si el focus 
es desplaça cap a qüesti·
ons banals, com l’actitud 
dels protagonistes da·
vant la càmera o l’intent 

crit. Aquest canvi, tan·
mateix, obre un debat 
necessari sobre el prota·
gonisme que atorguem 
a les imatges i als qui hi 
apareixen, especialment 
en actes d’elevat valor 
simbòlic i històric, com 
el viscut el passat 23 de 
desembre amb l’ober·
tura de l’Armari de les 7 
Claus a la Casa de la Vall.

Aquest esdeveniment, 
carregat de significació 
política i històrica per al 
Principat, que tan histò·
ricament com ara, des·
taca no només per la se·
va transcendència en la 

relleu generacional o un 
ús efectiu i digne. Cal pre·
guntar·se si obligar un 
treballador a obtenir un 
certificat que en molts 
casos només acredita co·
neixements bàsics ·com 
un A1 o un A2· contribu·
eix realment a l’objectiu 

Un problema 
de forma i no 
de fons

quisits burocràtics. Ai·
xò obre una reflexió so·
bre si aquestes polítiques 
aconsegueixen realment 
els seus objectius lingüís·
tics o si, al contrari, per·
petuen un sistema que 
instrumentalitza l’idio·
ma sense garantir·ne un 
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Ve de la pàgina anterior

d’humanitzar l’acte mit·
jançant una informali·
tat que pot erosionar la 
seva solemnitat. L’Arma·
ri de les 7 Claus és, sens 
dubte, un dels símbols 
més poderosos del pa·
trimoni històric i polític 
andorrà. 

Aquest moble, ideat 
amb una enginyosa es·
tructura de set panys ·in·
icialment amb sis, quan 
Escaldes·Engordany en·
cara no havia esdevin·
gut en parròquia· que 
garanteix que només es 
pugui obrir amb la col·
laboració dels cònsols de 
les set parròquies, encar·
na la unitat, la confian·
ça i la corresponsabilitat 
que han caracteritzat la 
governança del país al 
llarg dels segles. Les se·
ves arrels es remunten al 
segle XV, quan va esdeve·
nir un element central 
per custodiar els docu·
ments del Consell de la 
Terra, precursor de l’ac·
tual Consell General. 

Aquesta institució, 
creada oficialment l’any 
1419, representa un mo·
ment fundacional per a 
l’autonomia política del 
poble andorrà. El passat 
23 de desembre, l’Arma·
ri va acollir un nou tes·
timoni de la seva impor·
tància històrica: les còpi·
es digitals de documents 

ANDORRA ANtIgA

que abracen des del segle 
XIII fins al XVI, així com 
la transcripció del Llibre 
I d’actes del Consell Ge·
neral, un esforç lloable 
per preservar i difondre 
el patrimoni documen·
tal del país. Malgrat la 
transcendència d’aquest 
gest, la percepció públi·
ca de l’esdeveniment 
es va veure condiciona·
da per les imatges que 
l’acompanyaren. Més en·
llà de reflectir la solem·
nitat de l’acte, aquestes 
fotografies van centrar·
se en els protagonistes, 
amb postures relaxades 
i expressions informals 
que poden haver desdi·
buixat l’esperit cerimo·
niós que l’obertura de 
l’Armari requeria.

Aquest fenomen posa 
de manifest una tendèn·
cia més àmplia en què 
la imatge visual pren so·
vint prioritat sobre el 
context. 

A l’actual societat hi·
perconnectada, el con·
sum d’informació és ca·
da cop més superficial, 
i les imatges, per la seva 
immediatesa i impacte, 
tendeixen a monopolit·
zar l’atenció de l’espec·
tador. Si bé aquest enfo·
cament pot contribuir 
a captar l’interès inici·
al, també pot desvirtuar 
la gravetat i la profundi·
tat de determinats actes. 
Així, es corre el risc de 

transformar moments 
carregats de significat 
en el fet que esdevinguin 
simples episodis visuals 
que perden el seu valor 
simbòlic i narratiu. El 
contrast entre el tracta·
ment actual d’aquest ti·
pus d’esdeveniments i el 
que podem inferir de les 
descripcions històriques 

de l’Armari és evident. 
Aquest moble emble·

màtic ha estat al llarg 
dels segles un símbol 
de responsabilitat col·
lectiva, en què els cònsols 
representaven la cohesió 
i la solidaritat entre les 
parròquies andorranes. 
La solemnitat que histò·
ricament impregnava 

aquests actes sembla ha·
ver·se diluït en un intent 
de fer·los més accessibles 
i humans, amb l’objec·
tiu de generar proximi·
tat amb el públic. 

Tanmateix, aquest en·
focament ha de ser re·
considerat. En esdeve·
niments d’aquesta re·
llevància històrica, la 
fotografia hauria de com·
plir una funció comple·
mentària, enriquint la 
narració sense eclipsar 
el contingut ni desvirtu·
ar l’essència de l’acte. En 
lloc de centrar·se exclusi·
vament en els protagonis·
tes, hauria de posar en re·
lleu el significat del mo·
ment, transmetent amb 
fidelitat l’esperit cerimo·
niós que aquest exigeix. 

Les imatges tenen un 
poder innegable, però 
no haurien de substitu·
ir el relat, sinó reforçar·
lo. És essencial que la fo·
tografia i el text treballin 
conjuntament per ofe·
rir una visió completa i 
respectuosa dels esdeve·
niments que marquen 
la nostra identitat col·
lectiva, encara més amb 
els temps de digitalitza·
ció. Només així podrem 
assegurar·nos que actes 
com aquest no esdevin·
guin simples episodis vi·
suals, sinó que roman·
guin com a testimonis 
perdurables per les futu·
res generacions dins del 
teixit polític i social. .
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suport dels siNdicats eN drets laborals

Nacional

La batalla entre els represen-
tants del comitè de Coopalsa 
amb l’empresa per la suposada 
vulneració dels drets dels seus 
treballadors per haver de perce-
bre una reducció salarial d’en-
tre 300 i 400 euros, així com una 
reestructuració horària amb la 

El portaveu afirma que 
sense assessorament 
jurídic, no hi ha debat

ubach, sobre coopalsa: «donem la 
mà als seus efectius, els prenen el pèl»

el periòdic

Un dels autobusos de servei nacional de l’empresa Coopalsa maniobrant per Andorra la Vella.

paris mameghani
EsCAlDEs-EngorDAny

prestació ara de 12 i 13 hores de 
servei i anul·lant així la seva jor-
nada intensiva de vuit hores, va 
desencadenar dijous en la sus-
pensió de la reunió que aquests 
havien de mantenir. D’igual for-
ma, la convocatòria de vaga que 
havia decretat el col·lectiu de xò-
fers per al pròxim dia 20 de ge-
ner ha estat denegada, de mane-
ra que el següent divendres 17 
es produirà sota una taula d’ar-
bitratges aquesta cerca d’ente-
sa entre les dues parts i que ara 
es troba més candent que mai. 
Sobre tot això, va tenir parau-

les ahir amb aquesta casa el se-
cretari general de la Unió Sindi-
cal d’Andorra, Gabriel Ubach, 
qui va oferir diàleg als represen-
tants de comitè per «assessorar-
los en el que convingui». 

En aquest sentit, el portaveu 
dels sindicats va esmentar, en 
primer lloc, que aquesta baixa-
da de sou per l’al·legada «modi-
ficació d’horaris» que ha justifi-
cat el gerent de Coopalsa, Gabri-
el Dallerès, «no es pot fer de cap 
manera, ja que la llei no permet 
alterar els horaris dels treballa-
dors». Anant més enllà, Ubach 

el dirigent del gremi 
corrobora que molts 
empresaris «fan el que 
volen en només voler 
remunerar el mínim»
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Altrament, i sobre l’afirmació 
del secretari d’Estat de Transi-
ció Energètica i Mobilitat, Da-
vid Forné, envers el fet que «els 
xòfers tenen dret a convocar la 
vaga, però amb un previ avís 
dels dies implicats», Ubach sos-
treu que «això només cal comu-
nicar-ho i com a dret fonamen-
tal, es pot celebrar sota un mí-
nim acord», especificant que si 
no s’arriba al mateix, «l’autori-
tat serà qui prendrà la decisió». 
Un reclam que es pot fer via tru-
cada telefònica i que per al se-
cretari general, totes aquestes 
protestes no tindrien cabuda ni 
transcendirien a l’esfera públi-
ca «si hi hagués un comitè real 
de l’empresa que els tractés» i 
que aplegués, per tant, un con-
flicte col·lectiu. En aquest aspec-
te, Ubach va posar en relleu que 
el fet que a Andorra «la gran ma-
joria d’empreses no comptin 
amb aquesta comissió ni amb 
delegats sindicals, fa que com a 
país ens trobem al limbe en te-
mes socials i laborals».

Un altre punt que EL PERIÒ-
DIC va voler incidir amb el di-
rigent dels sindicats és sobre la 
Carta Social Europea, atenent 
que Govern va aprovar-ne el pas-
sat juny un nou article pel qual 
es garanteix i s’empara els drets 
dels treballadors perquè, en-
tre altres funcions, aquests «pu-
guin prendre part en els proces-
sos de millora de les condicions 
laborals». «Hi ha aquí molts em-
presaris que pensen que poden 
fer el que vulguin amb els seus 
assalariats, de manera que així 
en resulta impossible poder pro-
gressar i evolucionar», va fer sa-
ber al respecte. Concretant qui-
nes són les mancances que li 
falta al país per constituir un co-
mitè d’empresa, destaca que pri-
mer s’han de «tenir a la taula els 
números de la companyia, sen-
se ells és impossible i aquí no els 
volen donar. L’empresari de ve-

pinterest

la bandera que representa la UE.

ritat sap perfectament que l’ac-
tiu principal que té són els seus 
propis treballadors», va afegir.

Sota aquest principi, i valo-
rant així el comportament dels 
treballadors, Ubach exempli-
fica que en el cas de Coopalsa, 
«un xòfer quan fa bé la seva fun-
ció i respecta la seva clientela, fa 
que l’empresa funcioni correc-
tament, mentre que quan no se 
sent prou valorat i mal remune-
rat, no serà tant el cas. La qües-
tió que fomentem aquí és pagar 
el menys possible», va apunta-
lar el portaveu. Finalment, so-
bre l’escrit pels drets referen-
ciat, Ubach titlla que «no ser-

veix per a res» en haver treballat 
aquesta carta els sindicats, pe-
rò que la majoria dels punts fir-
mats, «no han estat mai ratifi-
cats». Fent al·lusió a què Andorra 
no està a l’Organització Interna-
cional del Treball, entre altres 
institucions, el secretari senten-
cia l’assumpte recordant que 
«de les 5.000 empreses que hi po-
den haver al Principat, només 
25 tinguin un delegat de treba-
lladors fa que mai es pugui equi-
parar al model europeu» i que, 
per tot l’exposat, des de la Unió 
Sindical atansen la mà al comi-
tè de xòfers perquè «els hi estan 
prenent el pèl». .

L’acord amb la Unió europea, també qüestionat per no 
arribar a complir amb els estàndards regulars

33 Arran de la conversa amb 
el secretari general de l’UsdA, 
aquest va tornar a incidir en el 
fet que tota aquesta modificació 
salarial i desordre i mala entesa 
entre els empresaris i els seus 
t reba l lador s  és  f r u i t  de  la 
“ineptitud” del govern i  les 
seves polítiques impulsades pels 
demòcrates. “Van decretar una llei 
per la qual totes les companyies 
que tinguessin més de 20 efectius 

haurien de poder comptar amb 
un delegat dels treballadors, i la 
realitat quina és? Doncs que no 
n’hi ha gairebé cap a Andorra que 
ho tingui. Així ens va, i després 
volem quedar bé com a país 
materialitzant acords amb la UE 
quan ens trobem a anys llum dels 
estàndards socials i laborals que 
marca el continent”, ha asseverat 
amb contundència un Ubach que 
referma la seva posició.

gabriel Ubach

«la llei no permet alterar 
els horaris dels efectius. 
la majoria d’empreses 
no tenen a l’abast una 
comissió o un delegat»

«si una companyia no 
presenta damunt de la 
taula els seus números, 
mai es podrà constituir 
un comitè per operaris»

secretari geNeral de l’usda

recorda que «l’empresari no té 
la potestat per decidir, de cop 
i volta, en una reestructuració 
empresarial abaixar els salaris», 
concretant que en aquesta dis-
puta, si el col·lectiu de treballa-
dors es posen en mans d’un sin-
dicat, podran rebre «un suport 
jurídic que els dotarà de la força 
necessària per afrontar aquesta 
pròxima reunió». Posa de mani-
fest així que de no comptar amb 
aquest suport, és molt probable 
«que l’acord quedi en res o que 
simplement no resulti prou sa-
tisfactori per als seus implicats».
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La Policia d’Andorra va detenir 
dimecres un home de 31 anys, 
no resident, com a presumpte 
autor de delictes contra la segu-
retat col·lectiva i contra la funció 
pública. Els fets van tenir lloc la 
nit d’aquest dimecres al Pas de 
la Casa, quan una patrulla va de-
tectar un vehicle amb matrícu-
la francesa circulant a gran ve-
locitat, ocupant ambdós carrils 
de la calçada i realitzant avança-
ments sense senyalitzar, segons 
informa el cos policial.

Quan els agents van intentar 
aturar el conductor, aquest va 
ignorar les ordres i va accelerar 
per fugir. Seguidament, es va 
iniciar una persecució perillo-
sa en què el detingut va conduïr 
de manera violenta i temerària, 
sense respectar semàfors, pas-
sos de vianants ni els límits de 
velocitat. Durant la persecució, 

L’arrestat també 
portava 20 cartrons de 
tabac ros

Detingut un home amb 42 ampolles 
d’alcohol després d’una persecució 

SucceSSoS ImpoStoS

el periòdic
escaLDes-engorDany

l’home va fer maniobres brus-
ques i cops de volant per inten-
tar fer fora de la carretera el ve-
hicle policial que seguia les se-
ves passes.

La fugida va acabar quan el 
conductor va perdre el control 
del vehicle i va col·lidir contra 
un mur de ciment que delimi-
tava la calçada. En aquell mo-
ment, els agents van aconseguir 
detenir-lo, tot i que l’home es va 
resistir activament i va intentar 

agredir els policies, que el van 
d’haver d’immobilitzar per pro-
cedir a la seva detenció.

A l’interior del vehicle, la Poli-
cia va descobrir que l’home por-
tava 20 cartrons de tabac ros, sis 
cartrons de tabac de picadura i 
42 ampolles de begudes alcohò-
liques. El presumpte autor po-
drà ser acusat de conducció te-
merària, desobediència a l’au-
toritat, temptativa d’agressió a 
agents de l’autoritat. .

Policia

el presumpte autor podrà ser acusat de temptativa d’agressió a agents de l’autoritat.

Activat l’avís groc per fortes ràfegues de vent 
que arribaran als 90 km/h aquest dissabte
el periòdic
escaLDes - engorDany

El Servei Meteorològic ha acti-
vat l’avís groc davant l’incre-
ment de les ràfegues de vent 
previstes per a aquest dissabte. 
Segons les previsions, un front 
arribarà aquesta mitjanit, dei-
xant precipitacions febles que 
s’allargaran durant el dia, prin-
cipalment a les zones del nord. 
Aquestes condicions aniran 

acompanyades d’una baixada 
de les temperatures i d’un aug-
ment notable del vent, amb rà-
fegues que podran assolir els 
60 km/h a les valls i els 90 km/h 
als cims.

Les pluges seran més inten-
ses durant les primeres hores 
del matí i es tornaran més in-
termitents a la tarda, mante-
nint-se restringides al nord del 
país. A partir del vespre, s’espe-
ra que les precipitacions ces-

meteorologIA

sin completament. Pel que fa 
a la cota de neu, aquesta baixa-
rà progressivament al llarg del 
dia, passant dels 2.200 metres 
al matí als 1.800 metres al mig-
dia i fins als 1.100 metres a la 
tarda.

D’altra banda, la previsió per 
diumenge és un canvi en la di-
nàmica meteorològica, amb 
l’arribada d’un vent de nord 
fred i sec provocat per la inte-
racció entre les altes pressions 

el periòdic
escaLDes-engorDany

Espanya va retornar al voltant 
de 6,5 milions en concepte de 
‘tax free’ durant el 2024. Ai-
xí es desprèn de les dades fa-
cilitades per l’Agència Espa-
nyola d’Administració Tri-
butària, en les quals s’indica 
que l’import exacte s’enfila 
fins als 6.592.729 euros, una 
xifra que representa un total 
de 149.607 operacions per a la 
devolució de l’IVA a residents 
a Andorra a través del sistema 
DIVA. En comparació amb el 
retornat durant el 2023, la xi-
fra d’enguany ha incremen-
tat en un 30,55%, un total de 
1.542.587 euros. .

espanya 
retorna 6,5 
milions d’euros 
en ‘tax free’

arxiu aNa

La duana de la Farga de Moles.

de l’Atlàntic i les baixes situa-
des al centre d’Europa. Al llarg 
de la jornada, les altes pressi-
ons avançaran cap al nord del 
continent, desplaçant les bai-
xes pressions cap al nord d’Àfri-
ca. Això comportarà un vent de 
component nord, amb ràfegues 
que arribaran als 30 km/h a les 
valls al matí i fins a 50 km/h a 
les zones d’altitud.

Davant de la previsió mete-
orològica, les autoritats reco-
manen extremar les precauci-
ons, especialment en activitats 
a l’aire lliure, davant les condi-
cions adverses de vent i descens 
de temperatures. .



PublicitatDissabte, 11 de gener del 2025 9

Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068



Nacional Dissabte, 11 de gener del 202410

Karina Gibert
cateDràtica i Directora Del centre De recerca iDeai-UPc

LLuis CaLsina

entrevista

Parlem amb la Karina Gibert, 
catedràtica i directora del cen-
tre de recerca IDEAI-UPC (In-
telligent Data Science and Ar-
tificial Intelligence Research 
Group) i degana del Col·legi 
Oficial d’Enginyeria Informà-
tica de Catalunya, sobre la im-
portància i els perills de l’ús 
de la IA a la nostra vida quoti-
diana.

—És ambaixadora de Women 
in Data science (WiDs) Barce-
lona des de 2021 (stanford) 
i co-ambaixadora i vicepresi-
denta del capítol de dones de 
l’iCn (information-Centric ne-
tworking) a aCM (associati-
on for Computer Machinery) 
el 2021. expliqui’ns si us plau 
aquests càrrecs. Quines recer-
ques estan sobre la taula avui 
dia?
—WiDS és un moviment in-
ternacional nascut a Stan-
dford per valorar les poques 
dones que hi ha dins del sector 
de la ciència de les dades (una 
disciplina que combina tècni-
ques d’estadística avançada i 
la IA per extreure valor estra-
tègic de les dades).

WiDS nomena ambaixado-
res arreu del món perquè pu-
guin fer esdeveniments sobre 
aquest moviment en els quals 

limitacions importants en el fun-
cionament de la IA, biaixos, desi-
gualtats socials que no ens podem 
permetre de cap de les maneres. 

I és per això que les dones de 
tot el món estem organitzades en 
mil xarxes que intenten fer enten-
dre que aquestes professions són 
apassionants, estratègiques, ben 
pagades i prometedores i que les 
dones no s’han d’aïllar d’aquest 
món digital sinó que hi han de 
participar i contribuir a crear un 
futur igualitari des d’equips pari-
taris que creen tecnologia per a la 
societat digital.

—Quines tecnologies de la ia s’uti-
litzen a l’ensenyament actual? Par-
li’ns dels avenços en ia, concreta-
ment del ChatGPt. Com es poden 
adaptar nens i pares? 
—La recent aparició del ChatGPT 
ha significat un important salt 
innovador i ha facilitat la comu-
nicació en un llenguatge natu-
ral amb la màquina (a través dels 
prompts). En aquest sentit, dins 
l’àmbit educatiu aquestes eines 
són bons assistents per fer trans-
cripcions de veu a text, traducci-
ons automàtiques, resums execu-
tius i, fins i tot, per redactar cor-
rectament una pluja d’idees o un 
llistat de paraules clau.
En un altre tipus d’usos, ben con-
sultada, aquesta eina es pot con-
vertir en una font inspiradora per 
elaborar redaccions, narracions i, 
fins i tot, poemes. Però no és gaire 
de fiar quan estem parlant de mo-
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rybalchenko
iRina

«Hauríem de revolucionar el sistema 
educatiu en pro d’una ciutadania més 
ben formada, més conscient i més ética»

ria Castell, van sol·licitar l’obertu-
ra d’una sucursal d’aquest grup. 
Jo en sóc la vicepresidenta i la seu 
de la sucursal és al Col·legi Oficial 
d’Enginyeria Informàtica de Ca-
talunya.

El grup organitza un acte ca-
da any, moltes vegades combinat 
amb el WiDS-Barcelona. L’objec-
tiu principal és fer xarxa i visibilit-
zar el talent femení dins l’àmbit 
més tecnològic i així poder crear 
referents en els quals les més jo-
ves puguin reflectir-se per interes-
sar-se per aquesta professió i, així, 
poder reduir l’escletxa de gènere 
que, actualment, estem patint. 

Tenim molt poques dones al 
sector, i això comporta una man-
ca preocupant de mirada femeni-
na en els equips que creen i disse-
nyen la tecnologia i, a més, genera 

només poden parlar dones pro-
fessionals a un públic general. 
Jo, personalment, sóc ambaixa-
dora del WiDS-Barcelona des del 
2021 i cada any organitzem un ac-
te amb dones de casa nostra que 
són grans professionals. Parlen 
sobre les qüestions de gènere i els 
diferents àmbits d’aplicació de la 
IA (la IA i la seva influència en la 
salut, la IA i la ciberseguretat, la 
IA i l’assetjament de gènere a les 
xarxes etc).

Per altra banda, l’ACM és l’as-
sociació amb els millors profes-
sionals de la computació selecci-
onats de tot el món i, entre altres 
coses, va estandarditzar els currí-
culums de les titulacions d’infor-
màtica. Té un grup de treball de 
dones (Women in ACM) i, junta-
ment amb la meva companya Nú-
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nogràfics, ja que no té una prova 
de veracitat i sovint s’inventa co-
ses que no són certes.

Per tant, el paper que l’alum-
nat li està donant en utilitzar-la 
com a única font de consulta per 
redactar treballs és molt arriscat 
i requereix grans coneixements 
de la matèria sobre la qual estan 
treballant que els permetin valo-
rar quan la IA comença a inven-
tar-se coses que no són certes i po-
der corregir-les abans de lliurar 
els treballs.

No crec que des del sistema edu-
catiu es pugui evitar l’accés de 
l’alumnat a les eines de la IA ge-
nerativa i, per això, les avaluaci-
ons basades en monogràfics que 
l’alumnat prepara a casa i que el 
professorat també corregeix a ca-
sa han tocat fons. No són ara com 
ara un mecanisme fiable per ava-
luar el coneixement que ha ad-
quirit un estudiant sobre deter-
minat tema.

És urgent modificar, doncs, els 
sistemes d’avaluació i pensar en 
altres formats, com ara el fet que 
hi hagi sessions plenàries espe-
cíficament dedicades al fet que 
l’alumnat presenti aquests tre-
balls i que, després, aquests se sot-
metin a una discussió posterior 
en la qual els hagin de defensar i 
argumentar el perquè han deci-
dit posar o no posar determinada 
informació posant de manifest ai-
xí, sí realment si han après alguna 
cosa i han entès el tema que han 
treballat. Deixant de banda el ma-
terial que hagin escollit com a aju-
da per redactar aquest treball de 
recerca.

D’altra banda, quan parlem 
d’educació la IA aporta altres ei-
nes també molt interessants i que 
no són el ChatGPT o Companys. 
Per exemple, la IA pot supervisar 
l’evolució d’un estudiant concret 
mentre resol exercicis en línia, 
avaluar-lo en temps real, donar-li 
feedback sobre on s’ha equivocat 
i explicar-li el perquè. Per tant, la 
IA pot hiperpersonalitzar les ses-
sions d’exercicis i anar proposant 
a l’alumne sempre exercicis de di-
ferents nivells que estan especí-

ficament dissenyats per reforçar 
els conceptes que cada estudiant 
té més fluixos.

I ja no en parlem de com ha can-
viat la vida dels estudiants per a 
pilots d’aviació o per a cirurgi-
ans que, en lloc d’entrenar-se en 
avions reals o amb cadàvers de la 
morgue, es poden formar des de 
fa molt de temps amb simuladors 
de vol o quiròfans que estan tots 
ells basats en la Intel·ligència ar-
tificial.

—Podríem arribar a perdre el con-
trol sobre l’educació i deixar-la en 
mans de la intel·ligència artificial? 
—Crec que el que hem de fer és 
desenvolupar eines intel·ligents 
que acompanyin cada estudiant 
individualment en el seu procés 
d’aprenentatge i que contribuei-
xin a treure el millor de cada per-
sona. Hi ha estudiants, que si no 
veuen imatges o figures, els costa 
molt entendre els conceptes. N’hi 
ha alguns que necessiten fórmu-
les, i d’altres tenen la necessitat 
que els ho expliquin.

Mai fins ara no hem tingut una 
base tecnològica que ens perme-
tés desuniformar el procés forma-
tiu amb l’objectiu de portar tot-
hom a un mateix nivell d’apre-
nentatge màxim utilitzant 
diferents camins i recursos didàc-
tics adaptats al que requereix ca-
da estudiant.

Fixeu-vos que fins ara només es 
podia fer el contrari. És a dir, tenir 
un únic professor que tria un mè-
tode (el que li sembla que anirà 
millor a la immensa majoria dels 
alumnes) i que cada estudiant ar-
ribi on pugui amb aquesta forma-
ció uniformada.

Així, hauríem de tenir escoles 
per a superdotats per poder treu-
re’ls de l’aula perquè en passar 
tor el dia avorrits es tornen desor-
ganitzats i perden els treballs. A 
més, els costa restringir el desig 
de parlar, qüestionen les normes 
i fins i tot poden plantejar con-
flictes. Hi ha altres alumnes que 
s’han de pagar classes de reforç 
perquè amb les explicacions que 
reben a l’aula no són capaços de 

tirar endavant, i d’altres que di-
rectament abandonen el sistema 
educatiu. Ara, tenim una oportu-
nitat d’or per poder donar a cada 
estudiant allò que necessita per-
què pugui aprendre el màxim i al 
ritme que ell pugui anar assimi-
lant els nous continguts…

Hauríem de pensar molt pro-
fundament com volem aprofitar 
aquesta capacitat única que la 
IA aporta i revolucionar fins a la 
medul·la tot el sistema educatiu 
en pro d’una ciutadania més cul-
ta, més ben formada, més consci-
ent i més ètica.

—Com veu el futur de l’educació? 
Com estudiaran els nens d’aquí a 
5-10 anys? 
—Les didàctiques de grup hau-
rien de tenir molt més pes del 
que tenen ara dins de l’educació. 
S’hauria d’aprofitar les aules per 
treballar capacitats de treball en 
equip, de comunicació, presen-
tar treballs, debatre molt i estimu-
lar al màxim un pensament crític 
que malauradament s’ha anat di-
luint al llarg de les successives re-
formes educatives.

—Les seves recomanacions als pa-
res: com estudiar i conviure amb 
la ia?
—Els pares han de tenir uns conei-
xements mínims sobre aquest te-
ma i relacionar-se amb diligència 
amb les diferents aplicacions que 
al llarg del dia es troben a l’abast 
de les nostres mans i que funcio-
nen a través de la IA (començant 
pel GPS i acabant per les roombes 
o per el recomanador de cançons 
de Spotify). Han de saber identi-
ficar quan hi ha una IA en acció i 
quines dades estan donant-li a ca-
da moment i a qui (o a quina apli-
cació) ja que mitjançant aquestes 
dades la IA crearà el seu perfil per 
després poder triar informació 
per enviar-los que els pugui inte-
ressar: propaganda, informació 
que els serveixi a les cerques que 
realitzen, etc.

Amb aquests coneixements, els 
pares podran entendre quan els 
seus fills poden estar fent usos poc 

recomanables de la IA. Les pro-
hibicions, a la meva experièn-
cia, no han donat mai bons re-
sultats, ni amb la IA, ni, per 
exemple, tampoc amb les dro-
gues. A qui li prohibien dro-
gar-se sempre buscava amb 
gran vehemència i afanyo la 
manera de trencar aquella 
prohibició. 

Potser seria més efectiu ac-
ceptar que els nens consultin 
el ChatGPT per fer els seus tre-
balls i realitzar els problemes 
de matemàtiques i, alhora, tre-
ballar amb ells per ensenyar-
los que un cop tenen el resul-
tat de la IA a les mans, s’han de 
dedicar a estudiar molt bé el 
material obtingut i arribar a 
entendre exactament per què 
la solució és aquella i no una 
altra. Després, han de tractar 
de solucionar el problema ells 
sols sense mirar la solució i, a 
més, podrien preguntar a la 
IA per què és aquesta la bona 
solució i no una altra a què ells 
hagin arribat. En el cas dels 
treballs, cal verificar amb al-
tres fonts la veracitat del que 
la IA els hagi indicat, mirar si 
poden documentar-ho pel seu 
propi compte, veure si hi es-
tan d’acord, observar si són ca-
paços de detectar quan la IA 
assenyala informació falsa, i 
preparar-se per respondre les 
preguntes incisives d’un pro-
fessor per aconseguir obtenir 
una bona qualificació…

Cal treballar molt els valors, 
perquè dins de tot aquest es-
cenari, el que serà més impor-
tant serà desenvolupar un in-
terès genuí a cada nen i nena 
per APRENDRE, per VOLER 
APRENDRE de debò, més enllà 
de poder aprovar un examen.

Les persones han de voler 
adquirir coneixements per es-
devenir ciutadans plens. De 
manera que hauríem de po-
der recuperar aquest valor del 
coneixement com a mecanis-
me de creixement de la perso-
na i tota la resta esdevindria 
superflu. .
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L’inventari sobre el fons d’art 
del Consell General que l’actu-
al sindicatura ha dut a terme 
va mostrar que no hi havia cap 
obra francesa que l’integrés. De-
cidits a reparar en certa manera 
aquest greuge es va iniciar un tre-
ball que es va culminar ahir. Ai-
xí, des d’aquest divendres a la tar-
da ja llueix a una de les parets de 
la sala de la junta de presidents 
l’obra ‘A.3.86’, de Pierre Igon. Se-
gons van manifestat ahir tant el 
síndic general, Carles Ensenyat, 
com l’ambaixador francès, Jean-
Claude Tribolet, i el president del 
Museu Les Abattoirs de Tolosa, Pi-
erre Esplugas-Labatut, aquest «és 
un primer pas per apropar l’art 
francès no només al Consell Ge-
neral sinó a Andorra», ja que en 
l’acte en què s’ha presentat la 
mostra s’ha posat en relleu la vo-
luntat «d’enfortir vincles».

Sobre això, el síndic va desta-
car que en cloure l’inventari es 
van adonar que de les 150 obres 
que integren el fons d’art del 
Consell, 120 de les quals són d’ar-
tistes andorrans (la qual cosa el 
converteix en un dels més relle-
vants del país) hi havia «un forat» 
per no aparèixer cap obra d’ori-
gen francès. Disposats a reparar 
aquesta mancança, es van inici-
ar les negociacions amb l’estat 
francès per demanar que el Con-
sell pugui acollir de forma per-
manent una mostra gal·la. Aques-
ta col·laboració es posa en marxa 
amb la cessió de l’obra d’Igon, pe-
rò «la idea és que la cessió no no-
més es renovi sinó que fins i tot es 
pugui anar ampliant», de tal ma-
nera que hi pugui haver «una se-

Tribolet avança que 
podria anar una altre 
més a la Casa de la Vall

Una obra de Pierre Igon enlluerna el 
talent gal mancat al Consell General

exhIbICIó de l’art franCés

ana m.f.

Les autoritats de la sindicatura i els representants francesos posats al davant de l’obra ‘A.3.86’, de l’artista Pierre Igon.

agèNcies
esCALDes-engorDAny

gona o una tercera obra» d’artis-
tes francesos reputats que el par-
lament pugui acollir.

En la mateixa línia d’enfortir 
aquesta col·laboració s’han mani-
festat Tribolet i Esplugas-Labatut. 
Així, el primer va mostrar la seva 
alegria perquè amb aquest qua-
dre es pugui «restablir les coses» 
i hi pugui haver una obra fran-
cesa al parlament andorrà, asse-
nyalant alhora que l’estada del 
president de Les Abattoirs a An-
dorra pot servir per «establir vin-
cles». A banda, va avançar la pos-
sibilitat que en els mesos vinents 
«una altra obra francesa podria 
arribar a la Casa de la Vall». Per la 
seva banda, Esplugas-Labatut va 
remarcar que encara que hi ha 
molta proximitat entre Andorra 
i la regió d’Occitània, així com la 
ciutat de Tolosa, la veritat és que 
encara «hi ha assumptes a fer per 

desenvolupar les relacions». Així 
mateix, va especificar que aques-
ta cessió és una «oportunitat per 
aprofundir i nodrir les relacions 
entre Andorra, la regió occitana i 
Tolosa», ja que pot ser el punt de 
partida d’unes relacions que es 
poden millorar. 

En darrer lloc, el síndic general 
també va precisar que es va dema-
nar una selecció d’obres disponi-
bles i que d’entre totes les propo-
sades, es va optar per la d’Igon 
«a causa del prestigi de l’artista, 
com també per la seva proximi-
tat», va fer saber Ensenyat.

Pierre esplugas-Labatut

«Tenim uns territoris molt 
vinculats; tanmateix, cal 
enfortir més els nostres 
lligams i amb aquesta 
obra els estem nodrint»

PresIdent del mUseU les abattoIrs

La xifra de L’exPositor

150
És el nombre de mostres que 
alberga en total l’inventari sobre el 
fons d’art del Consell general.
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Les relacions transfrontereres i 
el reforç de la comunicació en-
tre les diferents institucions és 
clau per garantir una coopera-
ció fructífera que permeti millo-
rar les polítiques públiques. És 
per aquest motiu que el ministre 
de Medi Ambient, Agricultura 
i Ramaderia, Guillem Casal, es 
va reunir ahir amb el conseller 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca 
i Alimentació de la Generalitat 
de Catalunya, Òscar Ordeig. Val 
a dir que la reunió representa ai-
xí la primera trobada entre els 
dos representants polítics des de 
la configuració del nou govern 
al territori veí.

Casal es reuneix amb el seu homòleg català, Òscar Ordeig, per actualitzar la cooperació entre veïns

Andorra parapeta amb Catalunya 
el seu sector agrícola i agropecuari

reforç dels lligAms de l’exeCutiu

sfga

La reunió entre el ministre de Medi Ambient, Agricultura i Ramaderia, Guillem Casal, i el conseller d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació de la Generalitat de Catalunya, Òscar Ordeig.

el periòdic
esCALDes-enGORDAny

Durant la reunió els dos re-
presentants van mostrar la sa-
tisfacció per reforçar els llaços 
de cooperació entre les dues ins-
titucions, les quals permeten 
compartir accions i temes d’in-
terès comú. Casal va explicar la 
col·laboració activa entre el Go-
vern i l’Institut de Recerca i Tec-
nologia Agroalimentàries (IRTA) 
que ha permès tirar endavant di-
verses accions vinculades al sec-
tor agropecuari d’Andorra. L’en-
tesa amb l’entitat catalana ha es-
tat tan completa que el 2022 es 
va signar un memoràndum d’en-
tesa amb l’objectiu d’establir un 
marc de col·laboració formal per 
dur a terme de forma conjunta 
i coordinada «actuacions orien-
tades a promoure, estudiar i de-

senvolupar accions en l’àmbit de 
la recerca, el desenvolupament i 
la innovació en el sector agroali-
mentari».

Els representants també van 
corroborar la bona col·laboració 
que existeix en matèria de salut 
animal i de salut vegetal entre els 
serveis tècnics de les dues insti-
tucions, que permeten mante-
nir una bona relació per qüesti-
ons relacionades amb els movi-
ments transfronterers d’animals 
de renda i que aviat «ha de perme-
tre que els pagesos andorrans pu-
guin adquirir productes fitosa-
nitaris als centres autoritzats de 
Catalunya». Finalment, Casal es 
va posar a disposició dels serveis 
catalans per a donar a conèixer el 
model andorrà de producció. .

govern referma una 
estreta col·laboració 
amb l’institut de 
recerca i tecnologia 
Agroalimentàries 
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848
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Jugar a l’Espiñedo ja és difícil de 
per si, i si se suma la tremenda 
manta d’aigua que va caure i que 
la ressaca de Cap d’Any encara 
dura a l’FC Andorra, més. L’Aren-
teiro es va imposar molt contun-
dentment per 3-0 en un partit en 
el qual no es van haver d’esfor-
çar en excés, deixant als tricolor 
fora del play-off i amb la primera 
desfeta del 2025 per cloure la pri-
mera volta de la 1a RFEF.

Les primeres ocasions van ser 
per als locals, amb una centra-
da que va acabar en res i amb un 
remat que va refusar la defen-
sa pirenaica. Tot i ser els de Fer-
ran Costa qui tenien l’esfèric, 
al minut 12 Enol Rodríguez va 
obrir la llauna amb una enca-
nonada des de 25 metres. Un mi-
nut després, ‘Lauti’ de León va 
tenir l’ocasió de posar l’empat 
rematant de cap a boca de canó 
una centrada d’Iván Rodríguez 
que va acabar enviant per sobre 
el travesser.

Es va haver d’arribar fins al 
20’ per veure una nova acció. Ja-
vi Moreno va fer falta sobre ‘Lau-
ti’ a la frontal, Sergio Molina es 
va encarregar del tir i el va envi-
ar al travesser. Cinc minuts més 
tard, Assane Ndiaye va provar 
amb un xut molt tou des de la 
mitja lluna. A tocar la mitja ho-
ra, Rodríguez va signar el seu 
doblet particular després d’an-
ticipar-se a una centrada de Da-

Un FC Andorra molt superat tanca la primera volta amb derrota i fora de les zones de play-off
@FCANDORRA

Els jugadors de l’FC Andorra durant el partit d’ahir.

pol forcada quevedo
EsCAlDEs - EngorDAny

passada de la mort va preferir 
provar sort xutant directe fora. 
Així mateix, Rodríguez va tenir 
l’hat-trick després de rebre de 
‘Pascu’ una a passada entre líni-
es i rematar molt centrat (72’).

Entre el minut 80 i el 84 va ser 
el moment de més lucidesa de 
l’FC Andorra amb tres ocasions 
que Diego García va evitar, una 
de Josep Cerdà al primer pal, un 
remat dins l’àrea petita de Ma-
nu Nieto i un xut marca de la ca-
sa d’Álvaro Peña. El marcador no 
es va moure, i el partit va abaixar 
el teló amb un gol anul·lat als tri-
color quan ‘Lauti’ va recuperar 
el refús d’una falta en fora joc. .

Els torrons no han deixat bon gust
PrimEra FEdEració

Esports

arenteiro 3

fc andorra 0

vid Ferreiro que va agafar a Die-
go Alende adormit. Va tocar la 
pilota de tacó i la va creuar al se-
gon pal superant un Oier Ola-
zábal que podia haver fet més.

Repetint fórmula, els del Prin-
cipat movien bola entre la de-
fensa i el mig del camp sense 
crear perill ni trobar cap juga-
dor d’atac, només amb un remat 
d’un escorçat Jesús Clemente 
que va acabar molt centrat. Això 
sí, abans de marxar als vestidors, 
van gaudir de l’oportunitat més 
clara. Luismi Redondo va perdo-
nar tot sol davant porta una pas-
sada a esquena de la defensa i va 
enviar l’esfèrica per sobre.

A la represa, primer avís de 
Marcos Baselga i una rematada 
de cap després de rebre una cen-
trada d’un Ferreiro molt actiu 
per banda. Com que qui avisa 
no és traïdor, al minut 50 va ar-
ribar el 3-0, obra del mateix Ba-
selga desfent-se d’Alende com 
va voler i imposant-se a Ola-
zábal. Lluny de servir perquè 
els visitants posessin una mar-
xa més, la diana va anar ador-
mint el matx. De fet, els de Raúl 
Jardiel encara es van venir a dalt 
i es van permetre lluir-se. Diego 
Gómez va ser un d’aquests ju-
gadors, desfent-se del seu parell 
i amb l’oportunitat de fer una 
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Ja està classificat per la Copa i en-
cara té opcions a l’Eurocup. El Jo-
ventut de Badalona, rival avui del 
MoraBanc Andorra (20.45 hores), 
està en estat de gràcia després 
d’un inici de curs complicat. «Es-
tà en el seu millor moment», deia 
ahir al matí Natxo Lezkano en ro-
da de premsa, afegint que el cata-
là és un conjunt «molt complet en 
totes les posicions, que juga molt 

El MoraBanc vol donar 
un cop sobre la taula i 
allunyar-se del descens

Confiança en Natxo Lezkano contra 
un Joventut en estat de gràcia

LLiga eNdesa

p.f.q.
EscalDEs - EngorDany

bé i amb molta confiança».
I no és per a menys. A l’ACB en-

cadena cinc victòries consecuti-
ves i a l’Olímpic no veu la derrota 
des de principis de novembre en 
un 75-79 contra l’Unicaja. Amb 
el malagueny, només el Río Breo-
gán ha estat capaç de vèncer-lo al 
seu feu en competició domèstica. 
En cita europea la xifra s’enfila 
només a tres conjunts: el Wolves 
lituà, el Dreamland Gran Canà-
ria i l’Ulm alemany. Per contra, 
l’equip tricolor encadena quatre 
desfetes i està a tocar del descens. 
«Sempre tenim ganes de guanyar 
i sabem que tenim les nostres op-
cions», va dir l’entrenador basc, 
tot fent esment que el duel d’avui 
és una bona opció per treure’s la 

ràbia de sobre i donar un cop so-
bre la taula.

Els pirenaics comptaran amb 
la plantilla sencera a excepció 
de Rafa Luz, i Lezkano va deixar 
clar que estan «amb ganes, mo-
tivats i concentrats, així que es-

tic content per com van les coses 
després del partit –en referència 
al de dissabte passat–». També va 
reconèixer que els seus van aca-
bar tocats, «però estem intentant 
millorar i que les coses surtin bé, 
i anem pel bon camí».

En darrer lloc, i demanat per 
la confiança de l’entitat en ell, el 
de Portugalete va assegurar que 
n’hi ha. «Si estic aquí és perquè hi 
ha confiança. No veig a Francesc 
Solana ni a Gorka Aixàs fent al-
guna cosa que no vagi amb el que 
pensen que és el millor pel club», 
va indicar. A més, va assenyalar 
que s’han centrat a corregir de-
talls i minimitzar errors, i que en 
cap moment s’ha parlat de la se-
va situació contractual. .

JoveNtut

ACB

TITULARSTITULARS

BAnqUETABAnqUETA

EnTREnAdoR EnTREnAdoR

0. shannon Evans
10. Jerrick Harding

11. stan okoye
33. nikos chougkaz

44. Ben lammers

2. Devon Dotson
25. Miye oni
1. yannick Kraag
88. Ádám Hanga
44. ante Tomic

9. nacho llovet
13. chumi ortega
20. Ferran Bassas

23. Felipe Dos anjos
24. Kyle Kuric

45. sekou Doumbouya

4. Pau ribas
12. Kaiser gates
13. artem Pustovyi
16. guillem Vives
19. Ian Platteeuw
30. Kassius robertson

Daniel Miret natxo lezkano

morabaNC

MARTín CABALLERo
JAvIER ToRRES

Iyán GonzáLEz

avuioLíMpIC dE 
BAdALonA

2 0

1 1088 44

44 33
25 11

20.45h

nATxo LEzkAno

«sempre tenim ganes de 
guanyar [...] Estem intentant 
millorar i que les coses surtin 
bé, i anem pel bon camí»

EnTrEnaDor DEl MoraBanc
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Després del procés de recupera·
ció del turmell, Cande Moreno va 
tornar ahir a la competició dins 
del programa de preparació de 
les pròximes Copes d’Europa, i 
ho va fer amb una segona posició 
al descens FIS de Pila (Itàlia).

De fet, estaven previstos dos 
descensos, però la forta nevada va 
impedir fer la segona cursa. Així 
doncs, a la primera i única del dia, 
l’andorrana va assolir la segona 
posició amb un crono d’1’19.01, 
a només 0.15 de la victòria, que 
va ser per a la italiana Elena Dal 

El Comú d’Andorra la Ve·
lla ha donat ja el tret de sor·
tida a la reforma i embelli·
ment de l’Estadi Comunal 
Joan Samarra Vila, uns tre·
balls que es van adjudicar 
en una sessió de consell de 
Comú celebrada el passat 5 
de desembre i que tenen un 
cost de 513.936 euros.

Concretament, es repa·
raran les fissures i desper·
fectes de la graderia, es re·
novaran els seients, se subs·
tituiran les lluminàries 
actuals per tecnologia LED 
i es faran ajustos a les bara·
nes i passadissos per millo·
rar l’accessibilitat. També 
es renovarà la façana amb 

Vecchio (1’18.86). Tercera va ser la 
també local Ludovica Righi, amb 
+0.47. Així mateix, Jordina Cami·
nal va finalitzar cinquena amb 
1’19.61, a 0.28 del podi.

Tot i la nevada d’ahir, la previ·
sió per a avui és bon temps, amb 
la qual cosa inicialment s’espera 
poder realitzar un descens i un 
supergegant d’aquesta cita FIS.

Segons van apuntar des de la 
FAE, aquestes carreres entren 
dins de la preparació que l’equip 
nacional de velocitat està fent 
per fer front a les pròximes Co·
pes d’Europa, les quals se cele·
braran a Zauchensee (Àustria), 
del 13 al 17 de gener. .

Cande Moreno 
torna a la 
competició amb 
un 2n lloc a Itàlia
L’esquiadora s’ha quedat a 0.15 del triomf

Curs 2025 - Esquí rEforMEs

El pEriòdic
escaLdes - engordany

La capital inicia la 
reforma integral de 
l’Estadi Comunal
el comú d’andorra la 
Vella preveu una inversió 
de més de 500.000 euros

Comú d’AndorrA lA VellA

Una imatge anterior de l’estadi comunal Joan samarra Vila.

nous panells d’alumini, les gra·
des descobertes i les escales. El 
paviment de l’accés principal 
també es remodelarà i es col·
locarà un nou rètol exterior. La 
previsió és que aquesta obra es·
tigui enllestida en tres mesos i 
que, per tant, estigui ja a punt 
de cara a la celebració dels Jocs 
dels Petits Estats.

En un vídeo compartit pel Co·
mú a xarxes socials, el cònsol 
major, Sergi González, va desta·
car que es tracta d’una «reforma 
que ja tocava» després que en 
vuit anys l’anterior corporació 
invertís 60.000 euros i que, per 
tant, no es fessin grans treballs. 
En aquest sentit,  va reivindicar 
que des de l’actual majoria es te·
nia clar que aquesta era una de 
les «inversions clares» que calia 
fer i que per aquest motiu, de se·
guida que van arribar al Comú, 
van començar a fer «una anàli·
si» per saber quins treballs s’ha·
vien de dur a terme. .

origAmi / ÒsCAr rius

cande Moreno el passat octubre a andorra.

Esports dissabte, 11 de gener del 202520

El pEriòdic
escaLdes - engordany
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https://www.amic.media/


el Periòdic News
Civil ProteCtioN uPdate

Avoiding at all costs the grea-
test possible damage to our en-
vironment and territory, as well 
as raising awareness and infor-
ming the population about how 
to act in the face of a risk or thre-
at of catastrophe and knowing 
which areas are most sensitive 
to suffering its effects and con-
sequences, are the tasks that the 
Department of Civil Protection 
will continue to promote this ye-
ar and with the aim of achieving 
the implementation of an objec-
tive that the service has been thi-
nking about for some time: cre-
ating a global S.O.S. alert system 
that warns of our future emer-
gencies well in advance. An idea 
that was confirmed yesterday by 
the director of the Department 
of Civil Protection and Emergen-
cy Management, Cristian Pons, 
who also announced that a Vo-
lunteer Corps has been inaugu-
rated in 2024 for this function.

Regarding the latter, the team 
led by Pons has made a reality 
last year, and within the deploy-
ment of the Qualified Law on Ci-
vil Protection, a specific service so 
that people and entities in the co-
untry who wish to do so can colla-
borate regularly and in a “totally 
altruistic and voluntary” way in 
the tasks of civil aid and support. 
It is thus a social reinforcement 

Pons explains that 
this year’s projects 
prioritize preparation

andorrans will be able to receive warnings 
about future emergencies this year

sfga

The explanation of the Civil Protection action of the past 2024 conveyed yesterday by the director of the Department of this service, Cristian Pons.

el periòdic
anDorra la vella

unit in which its future members 
would be oriented, specifically, in 
“risk prevention, awareness-rai-
sing and transfer of relevant in-
formation to the population”, as 
well as collaboration in solidarity 
and prevention actions, support 
and reinforcement for cooperati-
on with action groups in the face 
of emergency situations or public 
catastrophes.

Returning to the first point, 
that of promoting an emergency 
management platform that, th-
rough a prior alert from the Mete-
orological Service, notifies the Fi-
re Department and Civil Protec-
tion and, consequently, they can 
“send an S.O.S. signal massively 

to all citizens”, Pons detailed that 
this is what is contemplated in this 
year’s project plan, although a da-
te has not yet been set for its im-
plementation. It is worth noting 
that this alert is what is known as 
the Public Warning System, and 
that countries such as Spain and 
France have had for years. Regar-
ding the 2025 program, the direc-
tor of the Civil Protection Area sta-
ted that the aim is to continue the 
work begun the previous year by 
which “the operation of the nati-
onal emergency sectors has been 
analyzed and reviewed”, as well 
as their correct management and 
operation. So that this year the ci-
vil protection service “will priori-

in 2024 a volunteer Corps 
was inaugurated where 
risk prevention and 
reinforcement for action 
groups are instructed
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tize action, as well as understand 
and study in depth the risk of di-
saster and invest, consequently, 
in reducing it and increasing soci-
al preparedness”.

In this regard, a possible ena-
bling of spaces to create “alterna-
tive places that offer more service 
coverage” was discussed. Pons ex-
plained that the most likely sce-
nario is that no building will be 
built in 2025 because it has not 
been planned: «This year, budget 
limitations make the creation of 
a new space for 112 complicated, 
so we are moving more towards 
this alternative scenario to iden-
tify a space to house this service 
than the construction of a buil-
ding,» added Pons. In this case, ac-
cording to the director, the cen-
ter must be located in the middle 
of the country, since «if a disaster 
ever happens, political authori-
ties must be able to travel there 
easily,» as well as being well con-
nected.

Finally, the head of the citizen 
assistance department highligh-
ted two other outstanding points 
and dynamics to take into acco-
unt: the first of them, that during 
2024 Civil Protection has coordi-
nated 68 preventive safety devices 
and has thus reaffirmed its com-
mitment to awareness and trai-
ning by instructing nearly 900 
students in self-protection, with 
a total of about 3,000 students 
receiving some type of training 
around the basic training cour-

se in the field of civil protection. 
Otherwise, they have focused on 
spreading three awareness cam-
paigns focused on mountain sa-
fety both in summer and winter, 
thus raising awareness among 
more than 440 students.

The second point, also very re-
levant, is that the body has obser-
ved this past year a significant in-
crease in both yellow and orange 
warnings in the last four years, ha-
ving gone from 70 registered in 
2022 to reaching 89 last year. Bro-
ken down by color and importan-
ce, since 2022 the number of days 
with orange warnings has been 
increasing, since during the afore-
mentioned period there were a to-
tal of 8, in 2023 there were 9 days, 
but in 2024 it has increased to 15. 
Figures that confirm «the evolu-
tion of extreme weather pheno-
mena that can have an impact on 
the territory or on the populati-
on». It should be noted that most 
of the orange warnings were ac-
tivated last year due to high tem-
peratures in the summer, as well 
as strong winds and snowfall» he 
said. 

«We see that there is a trend to-
wards more warnings, with mo-
re days in orange warnings», said 
Pons. In addition, Civil Protecti-
on has also detected that over the 
years with forest protection cam-
paigns «we saw that there were 
peak days that exceeded the ma-
ximum temperature limits», he 
said. .

A shift in the wind to the north yesterday and today brings 
more cloudiness, which will result in heavy rainfall

33 The change in wind direction to 
the north experienced and moved 
yesterday brought clouds in that 
extreme and with it, some misty rain in 
some specific points of the territory. 
The high clouds took center stage 
yesterday, which generated some 
light rainfall that affected only the 
extreme north of the country until 
the evening. It is worth noting that 
this phenomenon left a light dusting 
of snow, which did not disturb the 
stability situation. looking ahead 
to today, a very similar dynamic 
to that experienced this Thursday 
is expected, so that we will have a 

morning dominated by sunlight, 
but with the presence of high 
and thin clouds that have already 
strengthened and established 
themselves in the country yesterday. 
During the afternoon, a worn-out 
front will increase the presence of 
this cloudiness until leaving, in the 
evening, a mostly covered and 
obscured sky. on the other hand, 
and after midnight, the front with 
a north wind will accentuate the 
instability and will generate, again, 
weak precipitation, but these being 
more generalized and abundant 
than those of yesterday.

servei meteorològic d’andorra

The arrival yesterday morning of the precipitation front that is hitting much of the Principality today.
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

Fà
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

08:00
InfoNeu

09:00
Club Piolet

10:00
InfoNeu

11:55
Mou-te

12:40
Club Piolet

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia cap de setmana

14:10
La Clau, amb David Domingo

14:40
Consell general

15:00
Informatiu migdia cap de setmana

15:50
Club Piolet

16:50
Memòries d’arxiu: Encara me’n recor-
do, amb Alfred Llahí: El naixement de 
les pistes d’esquí

17:35
El Trànsit

18:10
Memòria d’un país, amb Josep Puigbó: 
Joan Burgués

19:00
Mou-te

19:45
Club Piolet

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre cap de setmana

21:10
La Companyia, amb Xavier Albert

21:55
Andorra en blanc

22:20
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

23:40
Informatiu vespre cap de setmana

01:00
àrea Andorra Difusió

Consell general14.40

Farmàcies de guàrdia

Dissabte 11
F. El Consell  

C/ Prat de la Creu 87
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 12
F. Galeno 2  

Av. Meritxell 91
Andorra la Vella

Tel. 820107

Dilluns 13
F. El Consell  

C/ Prat de la Creu 87
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dimarts 14
F. Pasteur

Av. Meritxell 84
Andorra la Vella

Tel. 800970

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


filmaffinity

filmaffinity

fitxa

sinopsi

comentari

puntuació

plataformas

DotZe Homes sense pietat (1957)

Un superclàssic de les 
pel·lícules de judicis. Als 
anys 50 als Estats Units, els 
dotze membres d’un jurat 
han de jutjar un noi acussat 
d’haver matat el seu pare. 
Tots els membres del jurat 
menys un estan convençuts 
de la  cu lpabi l i ta t  de 
l’acussat. La veu discordant 
del grup intenta amb els 
seus raonaments convèncer 
la resta que no tot és el 
que sembla i introdueix 
un dubte raonable amb 
intenció que canviin el 
sentit del seu vot.

Probablement el drama 
judicial més cèlebre de 
la història del cinema.
Adaptació d’una obra 
de teatre del dramaturg 
Reginald Rose. Amb un 
irrepetible repartiment 
ple d’estrelles i quatre 
nominacions a l’Oscar, ‘12 
homes sense pietat’ és una 
pel·lícula emocionant, plena 
de suspens i increïblement 
entretinguda. Va ser la 
òpera prima de de Sidney 
Lumet.

Direcció
Sidney Lumet

guió
Reginald Rose

música

Kenyon Hopkins

gènere
Drama judicial

el Videoclub Dissabte, 11 de gener del 202526

PAKO

tempraDo

interpretacions
Henry Fonda: Martin 
Balsam
John Fiedler: E.G. 
Marshall; 
Lee J. Cobb: Jack 
Klugman
Edward Binns: Jack 
Warden
Ed Begley: Robert 
Webber

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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